

技术及应用

核径迹膜断面SEM样品制备

段敬来^{1,2}, 刘杰¹, 宋银¹, 姚会军^{1,2}, 孙友梅¹, 侯明东¹, 莫丹^{1,2}, 陈艳峰^{1,2}

1.中国科学院 近代物理研究所, 甘肃 兰州 730000 2.中国科学院 研究生院, 北京 100049

收稿日期 2008-7-11 修回日期 2008-8-4 网络版发布日期: 2008-9-20

摘要 利用紫外光辐照结合液氮冷冻技术成功地制备了聚碳酸酯核径迹膜断面的扫描电子显微镜样品。结果表明, 紫外光辐照引起了聚碳酸酯核径迹膜发生了光降解并使之脆化, 导致其断裂伸长率大幅降低。经紫外光辐照过的核径迹膜在液氮中很容易被折断形成断面。扫描电子显微镜观测结果表明, 形成的断面不存在残余形变, 从而准确地表达了孔道的面分布、尺寸和形状等信息。

关键词 [核径迹膜](#); [紫外光辐照](#); [扫描电子显微镜](#)

分类号 [TL815.7](#)

Preparation of Nuclear Track Membrane Cross-Section Sample for Scanning Electron Microscopy Observation

DUAN Jing-lai^{1,2}, LIU Jie¹, SONG Yin¹, YAO Hui-jun^{1,2}, SUN You-mei¹, HOU Ming-dong¹, MO Dan^{1,2}, CHEN Yan-feng^{1,2}

1. Institute of Modern Physics, Chinese Academy of Sciences, Lanzhou 730000, China; 2. Graduate University of Chinese Academy of Sciences, Beijing 100049, China

Abstract The cross-section samples of nuclear track membrane (NTM) for scanning electron microscopy observation were successfully prepared by combination of UV illumination and liquid nitrogen freezing. The photo-induced degradation and embrittlement of polycarbonate film were observed by both UV-Vis-NIR spectra and tensile curves. The cross-section of such UV illuminated polycarbonate samples was very easily made in liquid nitrogen. The prepared cross-sections were residual-strain free and can provide pore information such as shape, size and spatial distribution by scanning electron microscopy.

Key words [nuclear track membrane](#) _ [ultraviolet illumination](#) _ [scanning electron microscope](#)

DOI

通讯作者

扩展功能

本文信息

- ▶ [Supporting info](#)
- ▶ [\[PDF全文\]\(2582KB\)](#)
- ▶ [\[HTML全文\]\(0KB\)](#)
- ▶ [参考文献](#)

服务与反馈

- ▶ [把本文推荐给朋友](#)
- ▶ [文章反馈](#)
- ▶ [浏览反馈信息](#)

相关信息

- ▶ [本刊中包含“核径迹膜; 紫外光辐照; 扫描电子显微镜”的相关文章](#)
- ▶ [本文作者相关文章](#)

[段敬来](#)

[刘杰](#)
[宋银](#)
[姚会军](#)

[孙友梅](#)
[侯明东](#)
[莫丹](#)